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Møde 10/18 i Studienævnet for Statskundskab og Samfundsfag 

Tid: 10. december 2018, kl. 9.15 – 11.15 

Sted: Institut for Statskundskab, bygning 1330, lokale 126 

Til stede 

Anne Binderkrantz (AB), Carsten Jensen (CJ), Rasmus Brun Pedersen (RBP), Lars Thorup 

Larsen (LTL), Johanne Valbjørn Gydesen (JVG), Jannik Fenger (JF), Flemming Saug-

mann Brun (FSB), Hanna-Louise Schou Nielsen (HLSN) 

Endvidere deltog 

Ida Ravn Eriksen (referent), Rikke Haglund Nielsen, Anette Bech-Larsen (punkt 2), Susanne 

Vang, Tina Aronro (punkt 6), studievejledere Julie Drejer Kornum og Christoffer Kehlet Eb-

brecht (punkt 5), RUS-sekretærer Mikkel Dupont og Jakob Schmidt (punkt 5), kommende 

studenterrepræsentanter Andreas Mustakas, Anders Weis Hansen og Magnus Storm Ras-

mussen 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden

2. Dispensationer og godkendelser

3. Meddelelser

4. Godkendelse af referat fra møde 9/18

5. Evaluering af RUS-arrangementer 2018

6. Fagtilmelding på kandidatuddannelserne

7. Pensumændringer på bachelorfag F19

8. Analyse af optaget på bacheloruddannelserne i forhold til gymnasiale fagni-

veauer, frafald og karakterer på studiet

9. Status på arbejdet med eksamensformer

10. Eventuelt

Referat  
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Dispensationer og godkendelser 

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 3. Meddelelser 

AB orienterede om nedenstående punkter: 

 

3.1. Nye grænseværdier for VIP/DVIP-fordeling 

De nye grænseværdier, der blev vedtaget af studienævnet på forrige møde, er blevet sendt 

til endelige godkendelse i fakultetsledelsen. Det forlyder dog, at der arbejdes på at indføre 

fælles grænseværdier på området, hvorfor studienævnets udspil sandsynligvis vil blive af-

vist. 

 

3.2. Revision af kvote 2-optaget 

Det er på AU-niveau besluttet af ændre kvote 2-optaget inden for et sæt rammer, der lig-

ner de eksisterende på statskundskab og samfundsfag. Der lægges op til, at det i højere 

grad skal tydeliggøres over for ansøgerne, hvilke særlige kvalifikationer, der lægges vægt 

på i kvote 2, og instituttet arbejder blandt andet på, at disse kvalifikationer skal kunne 

tælle mere, når der vurderes ansøgere i kvote 2. 

 

3.3. Undervisning i Offentlig forvaltning og økonomi  

Der undervises normalt tre timer om ugen i faget Offentlig forvaltning og økonomi på  

3. semester på samfundsfag. På baggrund af de studerendes evalueringer vil der i forårs-

semesteret 2019 forsøgsvist blive undervist to gange to timer om ugen, således at der bli-

ver plads til flere praktiske elementer i undervisningen.  

 

3.4. Manglende rammeudvidelse på tilvalg 

Sagen om manglende rammeudvidelse på tilvalg har også ramt en række dimittender fra 

IFSK. Det drejer sig dog primært om dimittender med historie og samfundsfag, og da der 

har været en udtagelse for disse studerende, vil problemet være langt mindre end først 

antaget. Kun dimittender der ønsker at undervise i gymnasieskolen og som ikke allerede 

har taget pædagogikum vil blive ramt, og dette drejer sig højst om en håndfuld personer, 

som instituttet skal finde en passende løsning for.  

 

 

Ad 4. Godkendelse af referat fra møde 9/18 

Referatet fra møde 9/18 blev godkendt uden kommentarer. 
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Ad 5. Evaluering af RUS-arrangementer 2018 

Russekretærerne Mikkel Dupont og Jakob Schmidt var inviteret med som gæster til mø-

det, og studienævnet havde som bilag fået tilsendt evalueringsrapport, regnskab samt 

evalueringerne med kommentarer. 

 

Russekretærerne opsummerede forløbet og rapportens konklusioner og oplyste, at der 

har været god tilfredshed både blandt de studerende og russekretærerne. Der er i 2018 af-

prøvet en række nye tiltag hvor blandet andet parkløbet er afskaffet, og der er blevet ind-

ført en alkoholfri dag midt i rusugen.  

 

Der har i år været et overskud på knap 27.000 kr., hvilket vil give noget luft i budgettet til 

næste år. Dette skyldes en stor tilslutning til samtlige rusarrangementer, hvorfor indtæg-

terne er blevet større end forventet. De studerendes egenbetaling for alle arrangementer 

inklusiv hytteturen er 500 kr. 

 

AB oplyste, at der har været talt om håndtering af sponsorer på universitetsniveau, og at 

der forventeligt vil blive fastsat nogle nye retningslinjer på området. Det ligger dog alle-

rede nu fast, at der skal være et fagligt hensyn, hvis sponsorer optager de nye studerendes 

tid i rusugen.  

 

For så vidt angår de nye studerendes oplevelse af pres i rusugen angiver ca. 9 %, at de har 

følt sig presset til at drikke alkohol mens 14 % angiver, at de har følt sig presset til at del-

tage i aktiviteter. Tallene er lavere end sidste år, men de anses stadig for at være for høje.  

 

Studienævnet drøftede ovenstående tilbagemeldinger, og det blev diskuteret, hvordan det 

kan tydeliggøres over for de studerende, at der ikke er krav om alkohol. Det blev blandt 

andet foreslået, at der i løbet af rusugens aftenarrangementer skal være mindst én tutor, 

der ikke drikker alkohol, som det også er tilfældet på hytteturen. Derudover kan der også 

planlægges aftenarrangementer, der ikke involverer egentlig fest.  

 

AB meddelte, at det er studienævnet, der fastsætter rammerne for rusugen, hvorfor der 

kan fastsættes nye retningslinjer for eksempelvis alkohol. Emnet skal derfor på dagsorde-

nen igen i starten af 2019, således at eventuelle tilpasninger kan blive meddelt de nye rus-

sekretærer, der ansættes i februar måned.  

 

AB takkede afslutningsvis russekretærerne for deres store indsats, og studienævnet be-

sluttede, at rusugen 2019 skal afholdes fra mandag den 19. august til søndag den 25. au-

gust. Mandag den 26. august vil blive holdt undervisningsfri. 

 

 

Ad 6. Fagtilmelding på kandidatuddannelserne 

Tina Aronro (TA) fra studieadministrationen var med som gæst til punktet, og hun præ-

senterede studienævnsmedlemmerne til proceduren for fordeling af pladser på kandidat-

seminarer.  
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Efter tilmeldingsperioden trækkes alle tilmeldinger ud i et excel-ark, hvorefter alle stude-

rende manuelt skal have tjekket deres anciennitet i det studieadministrative system. Der 

fordeles efterfølgende pladser ud fra de i alt 15 prioriteringer, de studerende har angivet, 

herunder ønsker om kernefag, dobbeltseminarer og engelsksprogede fag, og der skal i 

processen yderligere tages særligt hensyn til samfundsfags-, pol-øk- og exchange-stude-

rende.  

 

Hele processen tager ca. 5 dage, hvilket giver problemer i forhold til studerende på pol-øk, 

der også skal have koordineret fagtilmeldingen med økonomi, samt med planlægnings-

kontoret, der skal booke lokaler og lave skema til det efterfølgende semester.  

 

Fordelingen af seminarpladser sker på baggrund af anciennitet. På grund af fremdriftsre-

formen har de studerende dog stort set samme antal ECTS på de forskellige semestre, dvs. 

0, 30 eller 60 ECTS, og TA fremlagde derfor alternative løsninger for fagtilmeldingen, der 

vil lette det store administrative arbejde og nedsætte behovet for 15 prioriteringer pr. stu-

derende. Mulige løsninger omfatter at de studerende laver 3 førsteprioriteter; at de stude-

rende ikke skriver, hvor mange ECTS de ønsker; eller at der skæres ned på antallet af pri-

oriteringer til f.eks. 10.  

 

Studienævnsmedlemmerne drøftede den nuværende procedure samt fordele og ulemper 

ved at ændre på fremgangsmåden. Der blev blandt andet stillet spørgsmål til, om det kan 

det blive for tilfældigt med lodtrækning, og om de studerende risikerer meget lave priori-

teter eller ikke at få plads på et hold overhovedet. Der var blandt mødedeltagerne enighed 

om, at der er behov for at fastlægge en ny procedure, der sikrer en vis rimelighed for de 

studerende. Derudover bør der ses på muligheden for at systemunderstøtte studieordnin-

gens krav om et engelsk fag og to hjemmeopgaver.  

 

Det blev aftalt, at TA, på baggrund af studienævnets drøftelser, skal komme med et kon-

kret forslag til en fremtidig procedure for fagfordelingen. Punktet vil komme til behand-

ling på næste studienævnsmøde.  

 

 

Ad 7. Pensumændringer på bachelorfag F19 

Som bilag til punktet havde studienævnet fået tilsendt det opdaterede pensum til forårets 

bachelorfag.  

 

Der blev fra studenterside efterspurgt en tydeligere markering af de egentlige ændringer i 

pensum, og der blev spurgt til status på standardisering af pensumangivelserne.  

 

AB oplyste, at studienævnet skal forholde sig til den samlede pensumramme, og ikke spe-

cifikt til ændringer i pensum. Det blev yderligere meddelt, at skabelonen for pensumangi-

velser endnu ikke er på plads, og de studerende opfordrede til at tage udgangspunkt i den 

fremsendte oversigt fra Almen statskundskab, der giver en godt og hurtigt overblik.  
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Det blev aftalt, at institutsekretær Rikke Haglund Nielsen skal lave en udkast til en skabe-

lon, der efterfølgende skal sendes via AB og CJ til fagkoordinatorerne i god tid før næste 

runde pensumgodkendelser. 

 

Der var ikke yderligere kommentarer, og studienævnet godkendte pensum til forårsseme-

steret 2019.  

 

 

Ad 8. Analyse af optaget på bacheloruddannelserne i forhold til gymnasiale 

fagniveauer, frafald og karakterer på studiet 

I forlængelse af en henvendelse fra Foreningen af Lærere i Samfundsfag på gymnasierne 

drøftede studienævnet adgangskrav til bacheloruddannelserne i juni 2018. AB har efter-

følgende fremskaffet data om optaget 2017, og der er set på, om Samfundsfag A i den ad-

gangsgivende eksamen har haft betydning for de studerendes forhold på statskundskab 

og samfundsfag. Som bilag til punktet var fremsendt en række analyseresultater. 

 

AB gennemgik de fremsendte bilag, der umiddelbart viser en god effekt af Samfundsfag A 

i forhold til frafald. Ved nærmere undersøgelse ser det dog ud til, at det er typen af gym-

nasial uddannelse, der påvirker frafaldet mest, da studerende fra STX – uanset adgangs-

givende grundlag, har det laveste frafald.  

 

Det er i forbindelse med ovenstående vigtigt at huske, at Historie B i stedet for Samfunds-

fag B, også er adgangsgivende til uddannelserne. Studienævnet drøftede på denne bag-

grund, om der kan være grundlag for at ændre på adgangskravene, således at kun stude-

ren med minimum Samfundsfag B kan blive optaget. Dette vil dog udelukke studerende 

fra HF, der kun kan få Samfundsfag C, og studienævnet var derfor ikke indstillede på at gå 

videre med dette på nuværende tidspunkt. Det blev i stedet aftalt, at der skal ses nærmere 

på, hvorledes studerende med Historie B som adgangsgivende fag klarer sig på uddannel-

serne, og dette vil blive sat på dagsordenen til et kommende studienævnsmøde.  

 

 

Ad 9. Status på arbejdet med eksamensformer 

AB oplyste, at studienævnets drøftelser om ændring af eksamensformer på bachelorud-

dannelserne også har været behandlet i medarbejderrådet. Der har her været fokus på, at 

eksamensformerne skal matche læringsmålene, og det har også været diskuteret, hvorle-

des udnyttelsen af eksamensperioden kan understøtte læringen. Spørgsmålet er ligeledes 

sendt videre til de enkelte afdelinger. 

 

CJ fortalte videre, at den af studienævnet nedsatte arbejdsgruppe også har haft møde, 

hvor der blandt andet er talt om muligheden for mundtlig eksamen i Almen statskund-

skab og Metode 2. Disse konkrete forslag bringes videre til faggrupperne. LTL supplerede, 

at arbejdsgruppen primært har fokuseret på eksamener på 2., 3. og 4. semester, og AB un-
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derstregede, at det i første omgang er vigtigt at fokusere på 1. semester. Hvis der skal æn-

dres i eksamen til vinteren 2019/2020, skal dette godkendes af studienævnet senest ved 

udgangen af marts 2019, hvor kursuskataloget for efteråret 2019 skal være på plads. 

 

Studienævnsmedlemmerne drøftede kort en række hensyn i arbejdet med eksamensfor-

mer, herunder vigtigheden af skriftlig formidling, muligheden for at skære i længden af 

ugeeksamener og behovet for den sidste vejledning i pol-intro efter nytår.  

 

AB oplyste afslutningsvist, at det er på baggrund af en central beslutning i dekanatet, at 

der er blevet skåret i eksamensperioderne. De studerende opfordres derfor til at henvende 

sig direkte til de relevante personer i fakultetsledelsen, såfremt der er indsigelser mod 

denne beslutning. 

 

 

Ad 10. Eventuelt 

JVG takkede for sin tid i studienævnet, og det blev aftalt, at næste møde afholdes onsdag 

den 30. januar 2019. Der vil efter mødet blive inviteret til middag for studienævnsmed-

lemmerne.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 11.20 

 

 

Anne Binderkrantz 

Studieleder 

   /Ida Ravn Eriksen 

   Studienævnssupporter 


